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 PART I - English

Overview

A task of synchronization always arises when team of programmers is developing rather large application. This happens especially often when members of the team work at different locations. In this case it is extremely important to be sure that all members of the team work with the same version of project tree and that after integration has been made all developers get the new version of the tree and use it in their development.

There are several approaches for solving this problem. The traditional one is that after the integration has been made all developers get (often by e-mail) the new version of the project tree. After that they erase the old version of the tree on their computer, install the new version and continue their work.
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There is obvious disadvantage of this approach. The whole project tree gets sent to every developer after integration has been made, no matter how many changes there are. It is very common practice to have various binary data, documents etc in the project tree. It is obvious that changes in such type of data are rare, but the data takes much space on the hard drive. So, using approach described above, we have the following typical picture during integration process.

Figure 1 Typical integration process
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Another approach is that integrator sends only changed pieces of project tree. Advantages of such approach are obvious: size of code that needs to be sent is lowed down significantly plus the process of integration is simplified. For the sake of implementation of this approach a utility ProjectDelta (prd.exe) has been created. The utility must be presented on computer of every developer, who takes part in integration and sends/receives updated project tree. A scheme of usage of the utility is as follows.

Figure 2 Integration scheme using the utility

Capabilities of the utility

In order to start description of utility’s capabilities it is necessary to introduce some terms.

· Base version – the project tree version, changes against which are either stored or received in delta
· New version – the project tree version, which is a result of making changes in the base version. This version is either used in delta’s generation or an output of the utility when delta gets used.

· Delta – changes in the new version against the base one.

· Delta – file – working file of the utility, which gets created during delta’s generation and is used while updating the base version using delta.

Now we can start describing functionality of the utility.

1. You can use it in order to determine and store in given directory differences between the base and the new versions of the project tree. In terms of the utility it is called to generate delta. This delta gets written to given directory. While doing it please be aware of the fact, that on the destination computer (computer, where you want to get new version from the base one and the delta) you must have the same base version.

2. If you’ve got delta generated on some machine, you can update the base version of the project tree on another machine so, that you’ll get the new version exactly the same as on the source machine. Again, you must have the same base version as version, which was used for delta’s generation.

In both cases you must have utility prd.exe available on every machine, on which you’re planning to use it.

Using project delta

Command line arguments

You can always get help about command line arguments just typing prd.exe.

The utility understands 2 keys: ‘/c’ and ‘/r’. 

prd.exe /c OldDirTree [NewDirTree] [DestTree].

Generates delta for the base version of the project tree from OldDirTree, storing changes of the new version from NewDirTree and writes result into DestTree. By default values of NewDirTree and DestTree are equal to the current directory ’.\’ .

prd.exe /r OldDirTree [DeltaDir] [DestDir].

Updates the base version of the project tree from OldDirTree, using previously generated delta from DeltaDir and writes resulting new version of the project tree into DestDir. By default values of DeltaDir and DestDir are equal to the current directory ‘.\’ .

Notes

· Parameters, which are enclosed into ‘[]’ are not mandatory and could be omitted.

· While using the utility you can take advantage of the fact, that all paths may be both full and relative. For example, you can type both prd.exe /c Old and prd.exe /c e:\work\projects\Old assuming, that the current directory is e:\work\projects.

Possible scenarios of work

Just for beginning lets consider the simplest (and often the most convenient) scenario of utility’s usage. It uses default values of arguments.

Generation of delta

Lets imagine that you’re planning to create delta, having the base and the new versions of the project tree. 

1. Create new directory and copy the new version into it. 

2. Make newly created directory the current one.

3. Having done that run prd.exe using the key ‘/c’ and the path to directory, which holds the base version of the project tree.

When the utility finishes its work you’ll find delta at your current directory

Using delta for updating the base version

Lets imagine that you’ve received delta of the project tree and want to update the base version of the tree on your computer.

1. Create new directory and copy delta into it.

2. Make newly created directory the current one.

3. Having done that run prd.exe using the key ‘/r’ and the path to directory which holds the base version of the project tree. Remember that this base version must be exactly the same as the version, which was used for delta’s generation.

When the utility finishes its work, you’ll get the new version at your current directory.

Specifying all command line arguments explicit

No doubt, you can specify all the arguments that you need. While doing it, please be aware of the following features.

· If there is no directory that is specified for utility’s output, this directory gets created. If this directory already exists, all its content gets erased before utility’s output gets written into it.

· If any error happens while the utility runs, you’ll see appropriate message with reason of such error. In this case nothing inside project tree will be erase or rewritten.

· You should keep the utility at your computer so, that it is available from the command line. That means, that you should place it into one of directories, which are visible through the PATH variable.

· If utility successfully finishes its work, it returns 0. In case of any error it returns 1. Such behavior gives you an opportunity for writing various scripts.

· It isn’t recommended to keep the utility in directories, which are used while generating delta and updating the project tree. For example, it isn’t a good idea to keep prd.exe at the directory, where the new version of the project tree lies. If you break this rule it is very probable that you’ll face with error messages or will get unexpected result when the utility finishes its job.

Usage examples

Following command will generate delta, assuming that the base version of the project tree is at e:\work\OplBase, the new version – at the current directory. Delta will be stored at the current directory.

prd /c e:\work\OplBase

Following command will generate the new version of the project tree at the current directory, using the base version from e:\work\OplBase and delta from the current directory.

prd /r e:\work\OplBase

Following command will generate delta at directory delta using the base version from OplBase and the new version from OplNew.

prd /c OplBase OplNew delta

Following command will generate the new version at the current directory, using delta from directory delta and the base version from directory OplBase.

Prd /r OplBase delta

Following is an example of the batch file, which might be used for generation of delta

@echo off

prd /c %1 %2 %3

if not errorlevel 1 goto ok_exit

echo An error occured while using prd.exe

exit

:ok_exit

echo Successfully called prd.exe

Error messages

Here are error messages, which may be generated by the utility if there is any error during its execution. At the second column you may see possible reasons of such errors.

Every error message begins with phrase ProjectDelta error
Error while collecting information about specified directories. There is the following additional information available: + information about error’s reason
There was an error while collecting information about the new or the base versions of the project tree. One possible reason is lack of the access rights to these directories

Unable to copy files from temporary to destination directory. There is the following additional information available: + information about error’s reason
Error has occurred while copying delta from the temporary directory to its destination directory. One possible reason is that there is no free space left.

Unable to open delta file. There is the following additional information available: + information about error’s reason
The utility was unable to open the delta-file. The reason might be that the file is locked by another application, by text editor for example.

Unable to generate delta. There is the following additional information available: + information about error’s reason
Error has occurred while generating delta at the temporary directory. One possible reason is that there is no free space left.

Unable to use delta. There is the following additional information available: + information about error’s reason
Error has occurred while generating the new version at the temporary directory. Again, one possible reason is that there is no free space left.

Unable to create temporary directory. There is the following additional information available: + information about error’s reason
The utility was unable to create the temporary directory for its work. Probably, environment variables TEMP and/or TMP don’t exist and default directory, which was generated by the utility, cannot be used due to the access rights problem.

Unable to create directory “name of directory” due to the following reason: error’s reason
The utility was unable to create specified directory. Probably there are no access rights.

Unexpected exception occured.There is following explanation available: ' information about error’s reason '. No changes have been made
Error, which was unexpected by the utility has occurred.

In any case if error occurred your data is safe. All work is always done at the temporary directory and a result gets copied at corresponding directory at the very end of utility’s work.

PART II – Russian

Обзор

При разработке объемных програмных продуктов командой программистов всегда возникает задача синхронизации версий. Особенно часто это случается, когда члены команды работают в разных городах или даже в разных странах. В этом случае особенно важно быть уверенным в том, что все члены команды работают с одним и тем же деревом проекта и что после интеграции все разработчики получают обновленную версию дерева и используют именно ее для дальнейшей разработки.

Существуют несколько подходов к решению данной проблемы. Наиболее часто используемый подход заключается в том, что после каждой интеграции все разработчики получают (часто по электронной почте) новую версию дерева проекта. После этого они стирают предыдущую версию со своей машины, инсталлируют новую версию и продолжают свою работу.
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Очевидным недостатком такого подхода является то, что при каждой интеграции происходит посылка всего дерева проекта, даже если изменения произошли лишь в некоторых файлах. При этом часто в дерево проекта входят бинарные данные, различная документация и так далее, причем данные такого вида меняются крайне редко, но занимают при этом много места. Таким образом, в подавляющем большинстве случаев имеет место следующая картина.

Рисунок 1 Типичная схема интеграции проекта
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Другой подход заключается в том, чтобы пересылать лишь изменившиеся куски дерева проекта. Преимущества такого подхода очевидны: уменьшается размер посылки и упрощается процесс интеграции. Для реализации этого метода создана специальная утилита ProjectDelta (prd.exe), которая должна быть установлена на всех машиных, участвующих в интеграции дерева проекта. Схема использования утилиты такова.

Рисунок 2 Схема интеграции с использованием утилиты
Возможности утилиты

Для того, чтобы начать описание возможностей утилиты, необходимо ввести некоторые термины.

Базовая версия - версия дерева проекта, изменения относительно которой либо запоминаются, либо получены в дельте.
Новая версия  - версия дерева проекта, получившаяся в результате изменений в базовой версии. Эта версия либо используется при генерации дельты, либо получается на выходе утилиты при использовании сгенерированной дельты.
Дельта – изменения в новой версии относительно старой. 
Дельта - файл – рабочий файл утилиты, который создается при генерации дельты и используется при обновлении базовой версии с помощью дельты.
Теперь мы можем перейти непосредственно к описанию возможностей утилиты.

1. Вы можете использовать ее для того, чтобы определить и записать в данную директорию различия между базовой и новой версиями проекта. В терминах утилиты это называется сгенерировать дельту. Эта дельта записывается в указанную директорию. При этом необходимо иметь в виду то, что у вас должна быть такая же базовая версия проекта на компьютере, на котором вы хотите получить обновленную версию проекта с использованием дельты.

2. Имея сгенерированную дельту, вы можете обновить базовую версию проекта и получить таким образом новую версию на другой машине. Опять же, у вас должна быть базовая версия проекта в точности совпадающая с версией, использовавшейся для генерации дельты.

В обоих случаях у вас должна быть доступна утилита prd.exe  на всех машинах, на которых вы хотите ее использовать.

Работа с утилитой

Аргументы командной строки

Вы всегда можете получить справку об опциях коммандной строки просто напечатав prd.exe.

Утилита понимает 2 ключа: ‘/c’ и ‘/r’. Далее следует описание их использования. 

prd.exe /c OldDirTree [NewDirTree] [DestTree].
Генерирует дельту для базовой версии проекта из OldDirTree, запоминая изменения в новой версии проекта из NewDirTree и записывает результат в DestTree. По умолчанию значения NewDirTree и DestTree равны текущей дирректории ‘.\’ .
prd.exe /r OldDirTree [DeltaDir] [DestDir].
Обновляет базовую версию проекта из OldDirTree, используя ранее сгенерированную дельту из DeltaDir и записывает получившуюся новую версию проекта в DestDir. По умолчанию значения DeltaDir и DestDir равны текущей дирректории ‘.\’ .
Замечания

Пожалуйста имейте в виду, что параметры, заключенные в квадратные скобки ‘[]’ необязательны. 

Также при запуске программы вы можете воспользоваться тем, что все пути могут быть как полными, так и относительными. Например, вы можете напечатать как prd.exe /c Old , так и prd.exe /c e:\work\projects\Old считая, что текущая дирректория e:\work\projects.

Возможные сценарии работы

Вначале опишем самый простой (и чаще всего самый удобный) сценарий работы с утилитой. В нем активно используются значения аргументов по умолчанию.

Создание дельты

Итак, предположим что вы хотите создать дельту, имея базовую и новую версию дерева проекта. 
1. Создайте новую директорию и скопируйте в нее новую версию проекта. 
2. Сделайте эту директорию текущей. 
3. После этого запустите prd.exe, указав только ключ ‘/c’ и путь к директории с базовой версией проекта. 

После работы утилиты вы получите дельту в вашей текущей директории.

Использование дельты для обновления базовой версии

Предположим, что вы получили сгенерированную дельту дерева проекта и хотите обновить с ее помощью базовую версию проекта на вашем компьютере. 
1. Создайте новую директорию и скопируйте в нее ранее полученную дельту. 

2. Сделайте эту новую директорию текущей. 

3. После этого запустите prd.exe, указав ключ ‘/r’ и путь к директории с базовой версией проекта. Не забывайте, что она должна быть совершенно идентична версии, которая использовалась для генерации дельты. 

После этого вы получите новую версию проекта в вашей текущей директории.

Явное задание всех параметров командной строки

Конечно, как при генерации дельты, так и при ее использовании вы можете задать все необходимые вам входные параметры. При этом необходимо иметь в виду следующие моменты.

В случае отсутствия директории, в которую должны быть записаны результаты работы утилиты такая директория создается. Если же эта директория уже существует, то все ее содержимое стирается перед тем, как поместить в нее результаты работы.

В случае возникновения ошибки при ее утилиты вам будет показано соответствующее сообщение об ошибке с указанием ее причины. При этом никакие ваши файлы не будут перезаписаны или удалены. 

Храните саму утилиту так, чтобы она была доступна из командной строки. Для этого достаточно включить путь к утилите в переменную среды окружения PATH
При успешном окончании работы утилита возвращает 0. В случае ошибки возвращается 1. Это дает вам возможность писать простейшие скрипты.

· Очень не рекомендуется держать утилиту в директориях, которые используются при генерации дельты и обновлении проекта. Например, не стоит хранить prd.exe в директории, в которой лежит новая версия вашего проекта. В случае пренебрежения этим правилом вы можете столкнуться с сообщениями об ошибках или получить не совсем тот результат, который вы ожидаете.

Примеры использования

Следующая команда сгенерирует дельту, считая, что базовая версия проекта находится в e:\work\OplBase, новая версия – в текущей директории. Сгенерированная дельта будет находиться в текущей директории.
prd /c e:\work\OplBase

Следующая команда сгенерирует новую версию проекта в текущей директории, использую базовую версию из e:\work\OplBase и дельту из текущей директории.

prd /r e:\work\OplBase

Следующая команда сгенерирует дельту в директории delta, используя базовую версию из OplBase и новую из OplNew.

prd /c OplBase OplNew delta

Следующая команда сгенерирует новую версию проекта в текущей директории, используя дельту из директории delta и базовую версию из директории OplBase.

Prd /r OplBase delta

Ниже представлен пример batch файла, который может быть использован для генерации дельты
@echo off

prd /c %1 %2 %3

if not errorlevel 1 goto ok_exit

echo An error occured while using prd.exe

exit

:ok_exit

echo Successfully called prd.exe

Перечень сообщений об ошибках

Ниже представлены сообщения, которые выдаются утилитой в случае возникновения ошибок во время ее работы и пояснения к ним.

Все сообщения об ошибках начинаются с фразы ProjectDelta error:
.Error while collecting information about specified directories. There is the following additional information available: + информация о причине возникновения
Произошла ошибка во время сбора информации о базовой или новой версиях дерева проекта. Одной из причин может быть отсутствие прав доступа к директориям.

Unable to copy files from temporary to destination directory. There is the following additional information available: + информация о причине возникновения
Произошла ошибка во время копирования сгенерированной дельты из временной директории в директорию, указанную во входных параметрах. Одной из причин может быть недостаток свободного места на диске.

Unable to open delta file. There is the following additional information available: + информация о причине возникновения
Утилита не смогла открыть дельта-файл для работы. Причиной может быть захват этого файла другой программой (например текстовым редактором)

Unable to generate delta. There is the following additional information available: + информация о причине возникновения
Произошла ошибка во время генерации дельты во временной директории. Среди причин можно выделить отсутствие места на диске, на котором расположена эта директория.

Unable to use delta. There is the following additional information available: + информация о причине возникновения
Произошда ошибка во время генерации новой версии во временной директории. Опять же, причиной может быть отсутствие места.

Unable to create temporary directory. There is the following additional information available: + информация о причине возникновения
Утилита не смогла создать временную директорию для работы. Возможно, что переменные окружения TEMP и/или  TMP не существуют и сгенерированная утилитой директория не может быть использована из-за отсутствия прав на запись.

Unable to create directory “имя директории” due to the following reason: причина ошибки
Утилита на смогла создать указанную директорию. Причиной может быть отсутствие прав доступа.

Unexpected exception occured.There is following explanation available: 'информация о причине возникновения'. No changes have been made
Произошла ошибка, не предусмотренная утилитой.

В любом случае при возникновении ошибки ваши данные не будут испорчены. Вся работа происходит во временной директории и результаты работы копируются в соответствующую директорию в самый последний момент.
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